
اقتصادی6

گروه اقتصادی - مهدی دادفر  
در پاسخ به این پرسش که وزیر صمت 
اعلام کرد که لیست شرکت های واجد 
شــرایط واردات خودرو تا چند هفته 
آینده اعلام خواهد شد آیا جزئیاتی در 
زمینه لیست شــرکت های واردکننده 
دارید؟ گفت: وزارت صمت 17 مهر 
جلسه ای با حضور شرکت های که در 
گذشته نمایندگی  واردات را برعهده 

داشتند برگزار کرد.
وی دستورالعمل واردات خودرو 
را غیر منطقــی و غیروارداتی عنوان 
کرد و افزود: باتوجه به دســتورالعمل 
تنظیم شده هیچ شرکتی واجد شرایط 
واردات نیســت؛ به عبارت دیگر این 
دستورالعمل، امکان واردات را سلب 
کرده اســت و من اطمینان دارم که در 

نهایت موفق نخواهد شد.
دبیــر انجمــن واردکننــدگان 
خودرو اضافه کرد: در دســتورالعمل 
آمده است که وزارت صمت اختیاری 
در زمینه تخصیص ارز ندارد و در این 
زمینه بانک مرکــزی باید ورود کند؛ 
اینجا این پرسش مطرح است که اگر 
وزارت صمــت نمی خواهد ارز برای 
واردات تخصیــص بدهد پس با چه 
منطقی اقدام به تدوین دســتورالعمل 

کرده است؟
دادفر بــا بیان اینکــه باید نرخ 
عوارض گمرکــی، تعرفه گمرکی و 
تعداد اسقاط خودرو در دستورالعمل 
مشخص شــود، اذعان کرد: وزارت 
صمت به شرکت های واردکننده اعلام 
کرده که خودروها بعد از واردات باید 
در بــورس عرضــه شــوند و بعد از 
فروش یک سود عادلانه به واردکننده 

داده می شود. اینجا این پرسش مطرح 
اســت که چه نوع  کالایی با این روند 

وارد و بفروش رسید؟
وی ادامــه داد: ماده 4 حمایت از 
مصرف کننــده در این واردات برقرار 
اســت یا خیر؟ آیا الزم به وجود آمدن 
شــرکت نمایندگــی و خدمات پس 
از فــروش وجــود دارد؟ آیا وزارت 
صمت به  دنبال واردات خودروهایی 
مانند پروتون، سوبارو، ولوو و هوندا 
اســت که یک قطعه آن در بازار پیدا 
نمی شود؟ آیا سازمان ملی استاندارد به 
هر شرکتی  گواهی انطباق استاندارد را 
می دهد؟ آیا با 10 هزار یورو می توان 
خــودرو وارد کرد؟ به نظر می رســد 
این دوســتان اهــل واردات خودرو 
نیستند و با قواعد واردات آن آشنایی 
 ندارنــد و نمی تواند اقدام به واردات 

کنند.
این کارشناس حوزه واردات با 
اشاره به لزوم مشخص شدن تکلیف 
مــاده 2 آیین نامــه واردات خودرو، 
افزود: اگر میزان سود برای واردکننده 
خودرو مشخص نباشــد واردکننده 
نتواند خود خودرو را بفروش برساند 
بــدون تردید رغبتی بــرای ورود به 
این بازار ندارد. واردکنندگان شــبکه 
نمایندگان، خدمــات پس از فروش 
و هزینــه تبلیغــات دارد و باید این 
هزینه هــا را جبران کنند من نمی دانم 
با چه منطقی از کار اشــتباه و نامفهوم 

دفاع می کنیم.
دادفر با بیان اینکه خودرویی زیر 
قیمت خودرو داخلی وارد و فروخته 
نخواهد شــد، افزود: ایران 40 ســال 
اســت که صنعت خودروسازی دارد 

و دولــت مالک این صنعت اســت و 
دولت بازار را به گونه ای تنظیم می کند 
که به نفع این خودروساز تبدیل شود 
و نمی توانــد کاری انجام دهد که به 

ضــرر آنها تمــام شــود. ارزان ترین 
خودرو داخلی حــدود 200 میلیون 
تومــان اســت آیــا  وزارت صمت 
می توانــد مجــوز واردات خودرو 

150 میلیونــی را بدهد؟ بدون تردید 
پاسخ منفی است و دولت در راستای 
حمایت از تولیــد داخلی نمی تواند 
 خودرو زیر قیمت تولید داخلی وارد 

کند.
وی تاکیــد کرد: اگــر واردات 
پورشه و خودروهای هیبریدی ممنوع 
اســت برای همه باید ممنوع باشــد 
چرا فروش ایــن خودرو برای اموال 
تملیکی ممنوع نیســت؟ مردم چون 
این پرسش ها را دارند و جوابی برای 
آنها پیدا نمی کنند ناراحت می شوند، 
ثبت ســفارش در دولت قبلی بســته 
شد و خودروها ماند اما امروز دولت 
می تواند آنها را بفروشــد و ســود آن 

عاید خودش کند.
ایرادات قانونی رئیس مجلس به 
مصوبه دولت درباره واردت خودرو

رییس مجلس  شــورای اسلامی 
در نامــه ای بــه رییــس جمهوری، 
مصوبه دولت درباره »تعیین ســاز و 
کار واردات خــودرو« را مغایر قانون 

بیان کرد.
متن نامه محمدباقر قالیباف 
رییس مجلس به ابراهیم رییسی 

به شرح زیر است:
رونوشــت  بــه  بازگشــت 
تصویب نامه هیات محترم وزیران به 
شــماره ۹5240/ت 5۹۸۶0 ه مورخ 
0۳/0۶/1401 موضوع »تعیین ســاز 
و کار واردات خــودرو«، متعاقــب 
بررسی ها و اعلام نظر مقدماتی »هیات 
بررســی و تطبیق مصوبات دولت با 

قوانین« و مستندا به صدر ماده واحده 
و تبصــره )4( الحاقی به »قانون نحوه 
اجراء اصول هشــتاد و پنجم )۸5( و 
یکصد و ســی و هشتم )1۳۸( قانون 
اساســی جمهوری اســلامی ایران و 
اصلاحــات بعدی« و ماده )10( آئین 
نامــه اجرایــی آن، مراتــب متضمن 
اعــلام نظر قطعی جهــت اقدام لازم 
در مهلــت مقرر قانونی و اعلام نتیجه 
به این جانــب ابلاغ می گردد. بدیهی 
است پس از انقضای یک هفته مهلت 
مقرر در قانــون، آن بخش از مصوبه 
که مورد ایراد قرار گرفته است، ملغی 

الاثر خواهد بود.
»1- براســاس ماده )14( قانون 
امور گمرکــی - مصوب 1۳۹0- که 
مقرر می دارد: »ارزش گمرکی کالای 
ورودی در همه موارد عبارت اســت 
از ارزش بهــای خریــد کالا در مبدا 
بــه اضافه هزینه بیمــه و حمل و نقل 
)سیف( به اضافه ســایر هزینه هایی 
کــه به آن کالا تــا ورود به اولین دفتر 
گمرکــی تعلق می گیــرد.« بنابراین، 
تبصــره 2 بند )1( مصوبه از این حیث 
که ارزش گمرکی خودرو را منحصر 
بــه هزینه های حمل و نقل )ســیف( 

دانسته، مغایر قانون است.
2- مطابق بند »د« ماده )1( قانون 
امور گمرکی - مصوب 1۳۹0 - سود 

بازرگانــی واردات کالاها بایســتی 
توسط هیات وزیران تعیین شود، لذا 
بند )2( مصوبه، چــون اختیار تعیین 
سود بازرگانی را به کارگروه موضوع 
همیــن بنــد واگذار کرده اســت، از 
 حیث تغییر مرجع تعیین، مغایر قانون 

است.
۳-الــف- مــاده )4( قانــون 
ساماندهی صنعت خودرو- مصوب 
1401- اشــعار مــی دارد »واردات 
خودرو برابر آئین نامه ای که توســط 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت با 
رعایت شــرایط ... پیشنهاد می شود و 
به تصویب هیأت وزیران می رســد، 
مجاز اســت...«، بنابر ایــن، بند )۸( 
مصوبه که تدوین و ابلاغ دستورالعمل 
اجرایی ایــن تصویب نامه را به جای 
کمیسیون های متشکل از چند وزیر، 
صرفــا به وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت محول نموده، از حیث تغییر 
مرجع تعیین، مغایر قانون است. ب- 
نظر به تبصره 2 ماده )7( قانون مبارزه 
بــا قاچاق کالا و ارز - مصوب 1۳۹2 
- کــه مقرر مــی دارد: »دولت حدود 
و مقــررات اســتفاده از ارز را تعیین 
می کند«، بنابراین، بند )۸( مصوبه ناظر 
به تفویض این امر به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از حیث تغییر مرجع 

تعیین، مغایر قانون است.«

دبیر انجمن واردکنندگان خودرودر پاسخ به اظهارات وزیر صمت:

هیچ شرکتی واجد شرایط 
واردات خودرو نیست!
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو خاطر نشان کرد: باتوجه به دستورالعمل تنظیم شده هیچ شرکتی

 واجد شرایط واردات نیست؛ به عبارت دیگر این دستورالعمل، امکان واردات را سلب کرده است و من اطمینان دارم
 که در نهایت موفق نخواهد شد.

گروه اقتصادی - برخلاف سال  
های گذشته که فرا رسیدن پاییز شرایط 
بهتری را برای سازندگان و خریداران 
مســکن ایجاد می کرد، امسال شاهد 

رکود تورمی در بازار هستیم.
نیمه دوم سال از راه رسیده و در 
حالی که طبق روال سال های گذشته 
به طور معمول نرخ های اجاره و بازار 
خرید و فروش مســکن در این ایام 
کمــی رنگ آرامــش و رونق به خود 
می گرفت، اما طبق آمار های ارائه شده، 
بازار مسکن وارد دوران رکود تورمی 
شــده که می تواند یک زنگ خطری 

برای این بازار  باشد.
طبــق اعــلام مرکز آمــار، در 
شــهریور ماه امسال شاخص قیمت 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران 
به عدد 15۹.7 رسیده است که نسبت 
به ماه قبل )154.7( معادل ۳.۳ درصد 

افزایش داشته است.
در شــهریور مــاه 1401 تورم 
ماهانه قیمت آپارتمان های مسکونی 
شــهر تهران ۳.۳ درصد بوده اســت. 
تورم ماهانه شهریور ماه در مقایسه با 
همین اطلاع در ماه قبل )1.۸ درصد(، 
1.5 واحد درصد افزایش داشته است.

همچنیــن تورم نقطــه به نقطه 
قیمت آپارتمان های مســکونی شهر 
تهران نیز به عدد 45.7 درصد رسیده 
اســت. تورم نقطه به نقطه این ماه در 
مقایسه با ماه قبل )44 درصد( معادل 
1.7 واحد درصد افزایش داشته است.

از سوی دیگر نرخ تورم سالانه 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران در 
ششمین ماه امســال نیز به عدد ۳0.۳ 

درصد رسیده است که نسبت به همین 
اطلاع در ماه قبل )2۸.4 درصد( معادل 
1.۹ واحد درصد افزایش داشته است.
افزایــش ۳۶.۳ درصــدی 

قیمت مسکن در تهران
براســاس این گزارش چندی 
پیش هــم در جدیدتریــن آمار های 
اعلامی بانک مرکزی آمده بود، قیمت 
مســکن در تهران در شهریور 1401 
نسبت به ماه مشابه سال گذشته ۳۶.۳ 

درصد افزایش یافته است.
میانگین قیمت مســکن شــهر 
تهران در شهریور 1401 به 4۳ میلیون 
و 21۶ هزار تومان به ازای هر مترمربع 
رســیده است که نسبت به ماه گذشته 
افزایــش 1.1 درصدی و نســبت به 

ماه مشابه ســال 1400 افزایش ۳۶.۳ 
درصدی را نشان می دهد.

در شهریور ماه ۶ هزار و ۳۳ واحد 
مسکونی در پایتخت معامله شده که 
نسبت به مرداد کاهش 22.۹ درصدی 
و نســبت به ماه مشــابه سال گذشته 
کاهــش 22.5 درصدی را ثبت کرده 
است. منطقه یک با میانگین قیمت ۸7 
میلیون و 1۳0 هزار تومان گران ترین  و 
منطقه 1۹ با میانگین قیمت 21 میلیون 
و 500 هزار تومان، ارزان ترین منطقه 

تهران به شمار می روند.
بررسی شــاخص کرایه مسکن 
اجاری در شهر تهران در شهریور ماه 
1401 نیز نشــان دهنده رشد حدود 
41 درصدی نسبت به ماه مشابه سال 

گذشته است.
بازار مســکن رونقی برای 

ساخت وساز ندارد
بســیاری از کارشناسان و انبوه 
سازان مسکن هم در این زمینه معتقد 
هســتند که بازار مسکن در نیمه دوم 
امســال به ســمت افزایش قیمت و 
رکــود تورمی حرکــت می کند که 
همین امر خود زمینه ســاز نا امیدی 
برای خریداران مســکن و همچنین 

سازندگان مسکن شده است. 
مولایی یکی از سازندگان مسکن 
گفت: بازار ســاخت وساز بسیار کم 
رونق شده اســت و ساخت مسکن 
دیگر صرفه ای برای سازندگان ندارد 
چرا که با افزایش قیمت تمام شــده 

ســاخت ناشی از رشد قیمت مصالح 
ســاختمانی، فولاد و سیمان، ساخت 
مسکن کم صرفه شده است. او گفت: 
بازار ســاخت وساز کم رونق شده و 
دیگر کم تر ســازنده ای بــه این بازار 

سوق پیدا می کند. 
نظارتــی بر رونــد تولید 

مسکن نیست 
فرشید پور حاجت دبیر انجمن 
انبوه سازان مسکن در این خصوص 
مــی گویــد: آنچه در بازار مســکن 
شاهد هستیم برخلاف صحبت های 
انجام شــده از ســوی دولت است و 
شرایط تولید مسکن در کشور بسیار 
پرمخاطره، پر ریسک و سخت است. 
متاســفانه هیچ نظارت و کنترلی نیز 

از سوی دســتگاه های نظارتی انجام 
نمی شود همچنین دستگاه های متولی 

نیز به مشکلات دامن می زنند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان 
کشور با اشــاره به پیش بینی ها برای 
وضعیت بازار مسکن در ۶ ماهه دوم 
ســال گفت: تــورم و افزایش قیمت 
در بازار مســکن برای نیمه دوم سال 
همچنان تداوم خواهد داشــت. باید 
پذیرفت که بازار مســکن بخشی از 
اقتصاد اســت و تــا زمانی که اقتصاد 
کشور در تلاطم باشــد، نباید انتظار 
داشــت که بازار مســکن وضعیت 

مناسبی داشته باشد.
بازار مســکن وارد دوران 

رکود تورمی می شود

مرتضوی رئیس کانون سراسری 
انبوه ســازان اعلام کرده است: رشد 
قیمــت مســکن در نیمه دوم ســال 
متناسب با رشد نرخ تورم خواهد بود 
و بازار مسکن به سمت رکود تورمی 
حرکــت می کند که همیــن امر خود 
باعث می شــود که بازار دیگر رونقی 

نداشته باشد.
او گفــت: در صــورت کاهش 
آثار تــورم و تحریم ها ایــن بازار به 
ســمت تغییر خواهد کرد.  براساس 
این گــزارش با توجه به اینکه برخی 
از متقاضیــان به طور معمول در نیمه 
دوم ســال در این بــازار برای خرید 
مســکن اقدام می کنند بنابراین باید 
دولت با ساخت و تحویل واحد های 
مسکن مهر و همچنین تسریع در روند 
واحد های نهضت ملی مسکن، بازار را 
به سمت آرامش و رونق هدایت کنند.

بازاربیرمقمسکندوبارهجانمیگیرد؟

در دســتورالعمل آمده اســت که وزارت صمت اختیــاری در زمینه تخصیص 
ارز نــدارد و در ایــن زمینــه بانک مرکزی بایــد ورود کند؛ اینجا این پرســش 
مطرح اســت که اگــر وزارت صمت نمی خواهــد ارز بــرای واردات تخصیص 
بدهــد پــس با چــه منطقــی اقدام بــه تدویــن دســتورالعمل کرده اســت؟

گروه اقتصــادی -  عضو اتاق 
بازرگانــی ایران گفــت: علت اینکه 
دولت ها فشــار مالیاتی را از این بخش 
برنمــی دارنــد و آن را به بخش های 
دیگر بالاخص بخش سوداگری منتقل 

نمی کنند، مشخص نیست.
ایجاد بستر مناسب برای فعالیت 
تولیدکنندگان در هر کشوری از جمله 
وظایــف اولیــه دولت هــا در عرصه 
اقتصادی محســوب می شــود. این 
امر در شــرایط تحریم و تورم بیش از 
پیــش اهمیت می یابد. در حال حاضر، 
ضرورت تســهیل فضای کسب و کار 
در کشــور بیش از هــر زمان دیگری 
احساس می شود. با این حال، شرکت ها 
و تولیدکنندگان با مشکلات عدیده ای 
در زمینه مالیات و بیمه دست و پنجه نرم 
می کنند.به نظر می رسد، تولیدکنندگان 
به این دلیل که در دســترس هستند و 
فعالیتشــان شفاف است، به هدف اول 
دولت برای مالیات گیری تبدیل شــده 
اند. همچنین شواهد نشان می دهد که 
تولیدکنندگان نســبت به سهمی که در 
تولید ناخالص داخلی کشــور دارند 
در مقایسه با مشاغل و اصناف مالیات 
بیشــتری می پردازند. از سوی دیگر، 
شــرکت ها و تولیدکنندگان داخلی با 
معضلی به نام سازمان تأمین اجتماعی 
مواجه هســتند که طی یک ارتباط یک 
طرفه و تحکم آمیز به دریافت مبالغ بالا 
از شرکت ها در قالب حق بیمه کارگران 
و حق بیمه قــرارداد مبادرت می کند. 

دریافــت این مبالغ مــازاد به صورت 
ســلیقه ای در نهایت ممکن اســت به 
افزایش اقتصاد زیرزمینی و غیرشفاف 
شــدن فضای اقتصادی کشور منجر 
شود. نظرات جمال رازقی، عضو اتاق 
بازرگانــی را در این خصوص در ادامه 

می خوانید.
علــت عــدم انتقال فشــار 
مالیاتــی به بخش ســوداگری 

مشخص نیست
جمال رازقی عضو اتاق بازرگانی 
ایران در خصوص مشکلات شرکت ها 
در زمینــه بیمه و مالیــات گفت: طبق 
آماری که من دارم، تا سال گذشته بیش 
از ۶0 درصد از مالیاتی که دولت وصول 
می کرد از بخش تولید و به ویژه صنایع 
کوچک و متوسط کشور بود. این فشار 
سنگینی اســت که بر تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی وارد می شــود. اتفاقاً 
سیاست های کلان کشــور نیز اصرار 
بر رشد این بخش از اقتصاد دارند.وی 
افزود: علت اینکه دولت ها فشار مالیاتی 
را از ایــن بخش برنمــی دارند و آن را 
به بخش های دیگــر بالاخص بخش 
سوداگری منتقل نمی کنند، مشخص 

نیست.
عــدم همخوانی حق بیمه و 

خدمات ارائه شده
رازقــی ادامــه داد: در مورد بیمه 
هــم باید بگوییم که کارگران 7 درصد 
و کارفرمایــان 2۳ درصد از حق بیمه 
کارکنــان را پرداخــت می کننــد. اما 

خدماتی کــه تأمین اجتماعــی ارائه 
می دهد، کافی و مناسب نیست. اغلب 
کارفرمایان که در مقابل کارکنانشــان 
احساس مسئولیت می کنند، به بیمه های 
تکمیلی علاوه بر بیمه تأمین اجتماعی 
روی آورده انــد. این موضوع بر قیمت 
تمام شــده کالاها اضافه می کند. وی 
گفت: باید در نظر داشــته باشیم، حق 
بیمه ای که سازمان تأمین اجتماعی در 
ایران دریافت می کند، یکی از بالاترین 
درصدها در کل دنیاست. ۳0 درصد از 
حقوق کارکنان رقم بسیار بالایی است 
و ما جزو کشورهای انگشت شماری 
در دنیا هستیم که این درصد بسیار زیاد 
را از کارفرمایــان و کارگــران وصول 
می کنیــم و در مقابلش خدمات اندکی 
را بــه آنها ارائه می دهیــم. رئیس اتاق 
بازرگانی فارس تاکید کرد: انحصار و 
سوءمدیریت باعث شده است که مبالغ 
هنگفتی بابت حق بیمه توســط تأمین 

اجتماعی دریافت شــود اما خدماتی 
ارائه نشود. وی تصریح کرد: در مقابل 
حق بیمه کارکنان خدماتی به صورت 
ناقص ارائه می شود، اما سازمان تأمین 
اجتماعــی اقدام به اخــذ بیمه قرارداد 
از شــرکت ها به ویژه شــرکت های 
پیمانکاری می کند و مشخص نیست که 
اساساً این مبلغ را چرا دریافت می کند. 
رازقی اضافه کرد: ســوال این است که 
ایــن مبلغ در مقابل ارائه چه خدمتی از 
شرکت ها گرفته می شــود. مهم ترین 
موضــوع در بخش تولید، قیمت تمام 
شده است. دریافت این مبالغ هنگفت و 
مازاد از تولیدکنندگان در قالب حق بیمه 
قرارداد یا حق بیمه کارکنان به افزایش 
هزینــه تمام شــده و در نهایت گران 
شــدن تولیدات منجر می شود. یکی از 
شاخص های بحران قیمت تمام شده در 
کشور، همین موضوع تأمین اجتماعی 

است.

اخذ ســلیقه ای حــق بیمه، 
اقتصــاد را پیش بینــی ناپذیر 

کرده است
عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: 
اینکه ســازمان تأمین اجتماعی بدون 
هیچ مبنــای منطقی اقدام به اخذ مبالغ 
مازاد از شرکت ها می کند، در نهایت به 
ضرر اقتصاد کشور است، زیرا فعالان 
اقتصادی را به این سمت سوق می دهد 
که به جای فعالیت قانونی و شــفاف به 
سمت اقدامات زیرزمینی و فعالیت در 

خفا حرکت کنند. 
وی ادامــه داد: الان درصــد قابل 
توجهی از کارفرمایــان از بیمه کردن 
کارکنانشــان طفــره می روند. برخی 
شــرکت ها بــه اســتفاده از کارگران 
غیرایرانــی و مهاجــر روی آورده اند؛ 
به طور مثــال، کارفرماها تمایل دارند 
از کارگران مهاجر افغانستانی استفاده 
کنند، زیرا گفته می شود که راندمان کار 
بالایی دارنــد و هزینه کمتری را برای 

کارفرمایان ایجاد می کند. 
رازقی گفت: تمام این مشکلات 
باعث می شود که مشکلات فقر، اشتغال 
و معیشت همچنان ادامه یابد و تشدید 
شود. اینکه کارشناسان سازمان تأمین 
اجتماعی به صورت ســلیقه ای اقدام 
به اعمال ضریــب حق بیمه قراردادها 
می کننــد به پیش بینی ناپذیری اقتصاد 
منجر می شــود و مشــکلاتی را برای 
پیمانــکاران و شــرکت ها بــه وجود 

می آورد.

عضواتاقبازرگانیایران:

اخذسلیقهایحقبیمه؛فشارمالیاتیبهبخشسوداگریمنتقلنشدهاست
گروه اقتصادی -  طبق اعلام بانک مرکزی، اخذ هرگونه سپرده به عنوان وثیقه نقدی به هر عنوان، قبل یا بعد از اعطای 
تسهیلات توسط بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی ممنوع است. در بخشنامه بانک مرکزی آمده است: بر اساس مفاد 
بخشنامه 2۳    اسفند 1400، اخذ هرگونه سپرده به عنوان وثیقه نقدی به هر عنوان، قبل یا بعد از اعطای تسهیلات توسط بانک     
ها و موسسات اعتباری غیربانکی ممنوع است.همچنین، چنانچه بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی در راستای بخشنامه 
نهم تیر 1۳۹۹، قبل از اعطای تســهیلات و منوط به توافق قبلی، اقدام به اخذ وثیقه نقدی در قالب ســپرده ســرمایه گذاری 
مدت دار از تسهیلات گیرنده کنند، پرداخت سود علی الحساب به سپرده مذکور معادل نرخ سود متناظر با دوره زمانی آن 
سپرده مشابه سپرده هایی که وثیقه تسهیلات نیستند، الزامی است.  گفتنی است؛ طبق گزارشات دریافتی، بررسی های به عمل 
آمده و شکایات ثبت شده در بانک مرکزی، حاکی از عدم رعایت بخشنامه های یادشده و تخلف از سوی برخی از بانک ها 
و موسسات اعتباری غیربانکی است که درصورت تداوم تخلف مذکور، موضوع مشمول اقدامات نظارتی و طرح در هیئت 
انتظامی بانک ها خواهد شد؛ از این رو مقتضی است به قید تسریع اقدامات لازم به منظور رعایت کامل ضوابط یادشده اتخاذ 

شود و بر حسن اجرای آن نظارت دقیق صورت گیرد.

گروه اقتصادی -  مدیرکل دفتر تجاری سازی وزارت راه و شهرسازی اظهار داشت: در جلسه نوامبر با روسی ها بر 
روی نحوه همکاری ها برای ساخت راه آهن رشت-آستارا به توافق نهایی و جمع بندی  می رسیم. امین ترفع درباره جزییات 
توافقات جلسه سه جانبه ایران، روسیه و آذربایجان که با میزبانی وزارت راه و شهرسازی برگزار شد، اظهار داشت: این جلسه 
با حضور مقامات وزارت راه و شهرسازی، وزیر توسعه اقتصادی و معاون وزیر حمل و نقل روسیه و معاون وزیر حمل و 
نقل آذربایجان برگزار شد و یکی از اهداف برگزاری این جلسه بررسی راهکارها برای تحقق ترانزیت 15 میلیون تن بین سه 
کشور بوده است.وی با بیان اینکه یکی از مهمترین موضوع این جلسه، توافق با روسیه برای تامین منابع مالی ساخت راه آهن 
رشت- آستارا بود، ادامه داد: در این جلسه روسیه مفهومی برای مکانیزه سرمایه گذاری- ساخت- بهره برداری پیشنهاد داد 
که به بررسی اصول این پیشنهاد پرداختیم و در مجموع روس ها به سرمایه  گذاری و تامین اعتبارات برای ساخت راه آهن 
رشت-آستارا تمایل دارند.  مدیرکل دفتر تجاری سازی وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: یک ماه دیگر جلسه سه جانبه 
مجددا برگزار می شود و در جلسه نوامبر با روسی ها بر روی نحوه همکاری ها برای ساخت راه آهن رشت-آستارا به توافق 
نهایی و جمع بندی ها می رسیم. ترفع درباره میزان اعتبارات مورد نیاز  و درخواست شده از روسیه برای ساخت این مسیر 
ریلی، گفت: آنچه که بر روی کاغذ وجود دارد مبلغی حدود ۸00 میلیون یورو است که البته بخش تملک زمین در مسیر 
را ایران انجام می دهد.  دبیر کارگروه روانسازی و توسعه ترانزیت با اشاره به توافقات انجام شده با آذربایجان گفت: درباره 
موضوعاتی ساخت پل اغبند، آستاراچای و جزییات پروژه های کریدورهای شمال-جنوب و شرق - غرب مذاکراتی انجام 
شد و موضوع مهم این است که ایران پایانه مرزی جدید آستارا را در کمتر یک سال به احداث می رساند که با احداث این 

پایانه جدید مرزی و پل آستاراچای ظرفیت تردد کامیون افزایش پیدا می کند و به تردد روزانه 500 کامیون می رسد. 

بانک مرکزی اعلام کرد:

بلوکه کردن بخشی از وام به عنوان وثیقه ممنوع است

مدیرکل دفتر تجاری سازی وزارت راه و شهرسازی خبر داد:

توافق نهایی با روسیه در تامین اعتبار ٨٠٠ میلیون یورویی 
برای راه آهن رشت-آستارا

گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کمیسیون اقتصادی مجلس از تصویب 
کلیات لایحه معافیــت واردات مواد 
اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات 
پزشکی از پرداخت مالیات بر ارزش 
افــزوده در کمیســیون متبوع خود 
خبر داد. محمرضــا پورابراهیمی در 
تشریخ نشســت کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی گفت: اخیرا 
لایحه ای در ارتباط با معافیت مالیات 
بر ارزش افزوده از مــواد اولیه دارو، 

شیر خشــک و تجهیزات پزشکی به 
مجلس ارائه شــد و با حضور رئیس 
سازمان امور مالیاتی و دستگاه اجرایی 
مربوطــه در کمیســیون اقتصــادی 
 مجلــس مورد بحث و بررســی قرار 
گرفت. وی ادامه داد: در همین راستا در 
این جلسه کلیات این لایحه به تصویب 
رسیده و تا پایان هفته نیز جزئیات آن را 
هم مورد بررسی قرار خواهد گرفت 
تا گزارش آن در صورت نهایی شدن 
هفته آینده به صحن علنی ارســال و 

پــس از تصویب در صحــن و تایید 
شورای نگهبان برســد تا در ماه های 
آینده شــاهد کاهش قیمت  آنها برای 
مصرف کنندگان باشیم. به گفته رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس، بررسی 
لایحه پروتــکل اصلاحی موافقتنامه 
بین دولت جمهوری اســلامی ایران 
و دولت جمهوری عــراق به منظور 
اجتنــاب از اخــذ مالیات مضاعف و 
تبادل اطلاعات در مورد مالیات های 
بر درآمد و سرمایه نیز موضوع دیگری 

بود که در کمیســیون اقتصادی مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت. 

نهایتــا کلیات آن بــه تصویب 
رسید. اگر نکته خاصی در جزئیات آن 
وجود نداشته باشد، گزارش کمیسیون 

به صحن ارسال شده تا به جمع بندی 
نهایی برسد. پورابراهیمی با بیان اینکه 
گزارش کمیته تخصصی اصلاح قانون 
نظام جامع حســابداری و حسابرسی 
دستورکار دیگر کمیسیون اقتصادی 

بود که پس از چندین ماه کار بی وقفه 
به اتمام رســیده و امروز گزارش آن 
ارائه و دستگاه های مختلف نیز نظرات 
خودشان را بیان کردند، اظهار داشت: 
امیدواریــم بتوانیم تا چند هفته آینده 

جزئیات را نیز دســتورکار قرار دهیم.  
گفتنی است اعضای کمیسیون 10 روز 
فرصت دارند پیشنهادات خودشان را 
در خصوص متــن کمیته اعلام کنند 
قرار بگیرد. تا پس از آن جزئیات مورد بررســی 

پورابراهیمی مطرح کرد:

تصویبکلیاتلایحهمعافیتوارداتمواداولیهدارویی،شیرخشکو
تجهیزاتپزشکیازپرداختمالیاتبرارزشافزوده

سه شنبه 19 مهر 1401 ، 14 ربیع الاول 1444 ، 11 اکتبر 2022، شماره 4053


